
-1340 مرتضی ممیز از آثار نمایش داده شده در نمایشگاه

ندا سیجانی
خبرنگار

گفت و گو

گفت و گو با سالار عقیلی خواننده موسیقی سنتی به انگیزه 
حضورش در سی و نهمین جشنواره بین المللی موسیقی فجر

 متولیان فرهنگ باید از 
موسیقی سنتی و اصیل صیانت کنند

نامـــش با نـــوای مهـــر و میهن گره خـــورده اســـت و آوایش بـــا آثارش ماندگار، ســـخن از ســـالار 
عقیلـــی اســـت؛ خواننـــده نام آشـــنا و موفق موســـیقی ســـنتی ایران کـــه طی ســـال ها فعالیت 
هنری اش، آثار بســـیار و مانایی در ســـبد موســـیقایی کشور تولید کرده اســـت؛ از عاشقانه ها تا 
آثار حماســـی و ملی -میهنی که همچنان شـــنیده می شوند. عقیلی در نخســـتین شب از سی  و 
نهمین جشـــنواره بین المللی موسیقی فجر)دوشـــنبه 23 بهمن( در تالار وحدت به روی صحنه 
رفت. اگـــر چه پیش از این تجربه حضور در این رویداد مهم موســـیقایی را داشـــته و 27 ســـال 
قبـــل و در 19 ســـالگی بـــرای اولین بار بر صحنـــه فجر حاضر شـــد. گفت و گو با ســـالار عقیلی به 

بهانه حضورش در جشـــنواره موســـیقی فجر را در ادامـــه می خوانید؛

پنجشنبه  26 بهمن 1402  شماره 8403

جشنواره موسیقی فجر14

اولین حضور شما در جشنواره موسیقی 
فجر به سال 1375 بر می گردد. از آن سال تا 

به امروز 27 سال می گذرد. ابتدا از خاطرات 
اولین اجرای خود در جشنواره توضیح 

بدهید؟
16 ســـالم بود که فعالیت حرفه ای ام در موسیقی 
آغاز شـــد و ســـه ســـال بعد از آن و در 19 ســـالگی 
به اصـــرار یکـــی از دوســـتان و با همراهـــی گروه 
موســـیقی »آوای دوســـت« بـــه سرپرســـتی خانم 
فریبـــا هدایتی برای نخســـتین بار در جشـــنواره 
موســـیقی فجر شـــرکت کـــردم. به یـــاد دارم قرار 
بود ایـــن اجـــرا در تالار وحـــدت برگزار شـــود اما 
این ســـالن را در اختیار ما قـــرار ندادند. آن زمان 
مرحـــوم آقـــای مرادخانی رئیس دفتر موســـیقی 
بودند و نظرشـــان بر ایـــن بود به دلیل کم ســـن 
و ســـال بودنمـــان نمی توانیم ســـالن را پر کنیم. 
برایـــن اســـاس پیشـــنهاد کردند در تـــالار رودکی 
اجرای برنامه داشـــته باشـــیم. به ایشان گفتم به 
ما اعتمـــاد کنید و این ســـالن را در اختیار ما قرار 
دهیـــد و در نهایـــت این اتفاق افتـــاد و مخاطبان 
بســـیاری آمدنـــد و توانســـتیم ســـربلند شـــویم. 
حدود 3-4 ســـال بعـــد از ایـــن اجرا بـــا همراهی 
اســـتاد محمد موســـوی بـــار دیگر در جشـــنواره 
شـــرکت کـــردم. اجـــرای دیگـــری هم با اســـتاد 
جلیل عندلیبی در جشـــنواره داشتم. اجراهای 
بعدی مـــان با گـــروه موســـیقی خودم بـــود)راز و 
نیـــاز( و همچنین چندین ســـال با ارکســـتر ملی 
ایران با رهبری اســـتاد فرهـــاد فخرالدینی اجرای 
برنامه داشـــتیم و امســـال هم در اولین روز سی 
و نهمین جشـــنواره موســـیقی فجر با ارکستر »راز 

و نیـــاز« در تالار وحـــدت به روی صحنـــه رفتیم.
 

از نگاه شما جشنواره موسیقی فجر به 
عنوان مهم ترین رویداد موسیقایی 

کشور که 39 دوره از برگزاری آن می گذرد، 
چه میزان توانسته در معرفی موسیقی 

کشورمان در فستیوال های مهم جهانی 
تأثیر گذار باشد؟

یگـــر  د ننـــد  ما فجـــر  ســـیقی  مو ه  ر ا جشـــنو
فســـتیوال های موســـیقی کـــه در دنیـــا برگـــزار 
می شـــود، در کشـــور مـــا نیز ایـــن رویـــداد هنری 
از اهمیـــت بالایـــی برخوردار اســـت ولـــی از نگاه 
من بهتـــر آن اســـت از هنرمنـــدان مختلف دنیا 
بیشـــتر شـــرکت داده شـــوند، بویـــژه دعـــوت از 
هنرمنـــدان موســـیقی مقامـــی؛ تـــا مردم بـــا این  
گونـــه بکـــر و اصیـــل موســـیقی ایـــران آشـــنایی 
بیشـــتری داشـــته باشـــند؛ به طور مثال موسیقی 
مازندران، خراســـان، خوزستان و دیگر شهرهای 
ایران. به خاطر دارم دوره های گذشـــته این اتفاق 
پررنگ تـــر بـــود، بخصـــوص دعـــوت از گروه های 

موســـیقی در بخـــش بین الملـــل.
 

با نگاه به جدول هرسال این جشنواره 
متوجه خواهید شد بخش موسیقی پاپ 

به نسبت دیگر گروه های منتخب، حضور 
پررنگ تری در این رویداد موسیقایی دارد. 

از نگاه شما به عنوان هنرمندی که تجربه 
بسیاری در این جشنواره داشته اید، چرا 

موسیقی دستگاهی نه تنها در رویدادهایی 
چون جشنواره موسیقی فجر بلکه طی سال 

هم حضور و اجرای کمتری دارند؟
در گذشـــته از اجراهای بیشتری برخوردار بودیم. 

حدود 27 ســـال قبل که در این جشنواره شرکت 
کردم، بیشتر به موضوع موسیقی سنتی پرداخته 
می شد و اســـاتیدی چون محمد موسوی، فرامرز 
پایـــور، جلیل شـــهناز، محمدرضا شـــجریان و... 
حضور داشـــتند. حدوداً 10 ســـالی است موسیقی 
پـــاپ حضـــور پررنگ تری در بـــازار موســـیقی پیدا 
کرده اســـت. شـــاید هم این انتخـــاب گروه ها در 
جدول جشـــنواره به ســـبب علاقه منـــدی افرادی 
باشد که در رأس جشـــنواره قرار دارند و یا رویکرد 

مردم به موســـیقی پاپ است.
 

جشنواره فیلم یا تئاتر فجر اغلب با حضور 
ستاره های سینما و کارگردانان باتجربه 

است. از نگاه شما آیا جشنواره موسیقی فجر 
هم باید بستری برای حضور پیشکسوتان و 

بزرگان موسیقی باشد؟
متأســـفانه اجراهای گروهی موسیقی های خوب 
مـــا همیشـــه در بخش جنبـــی جشـــنواره بوده و 
بخش رقابتـــی به آلبوم هـــا اختصـــاص دارد. اما 
در جشـــنواره فیلـــم یـــا تئاتـــر فجـــر، چهره های 
شناخته شـــده و بـــزرگان ایـــن حـــوزه در بخـــش 
رقابتـــی شـــرکت دارنـــد و حائـــز مقـــام و جایـــزه 
می شـــوند و ایـــن اتفاق خـــود انگیـــزه ای مثبت 
بـــرای شـــرکت کنندگان خواهد بـــود. از نگاه من 
جشـــنواره موســـیقی فجـــر عرصـــه خوبـــی برای 

معرفی نســـل جوان اســـت.
 

منظور شما این است که اگر بخش اجرایی 
هم به صورت رقابتی برگزار شود، می تواند 

انگیزه ای برای چهره های مطرح این هنر 
باشد؟

بلـــه. اگـــر بخـــش اجرایـــی در آرای مردمـــی قرار 
گیرد، اتفاق بســـیار خوبـــی خواهد بـــود چرا که 
این مردم هســـتند که گروه های شـــرکت کننده 
را قضاوت می کنند و نگاهشـــان اثرگذار اســـت. 
نکتـــه دیگـــر اینکـــه رقابـــت همیشـــه موجـــب 
پیشـــرفت بوده و هســـت و این موضـــوع مهمی 
اســـت. اینکـــه حضـــور مـــا در جشـــنواره تنها به 
یـــک اجرا بســـنده شـــود، اتفاق خاصی نیســـت. 
کمااینکه طی ســـال نیز این اجراها برقرار است؛ 
به همین سبب پیشـــنهاد می کنم بخش جنبی 
جشنواره موســـیقی فجر هم به صورت رقابتی و با 

آرای مردمی برگزار شـــود.
 

برخی از خوانندگان و آهنگسازان موسیقی 
دستگاهی براین نظرند موسیقی پاپ بازار 

کنسرت ها را قبضه کرده است و اغلب 
سالن های پایتخت و حتی شهرهای 

مختلف به این اجرا ها اختصاص دارد. نظر 
شما دراین باره چیست؟

موســـیقی پـــاپ یـــک موســـیقی مردمی اســـت. 
البتـــه ایـــن موضوع بـــه معنـــای این نیســـت که 
موســـیقی ســـنتی، موســـیقی غیرمردمی است. 
موســـیقی پاپ در همه جای دنیا نسبت به دیگر 
گونه هـــای موســـیقی فراگیر تر بـــوده و بالعکس 
موســـیقی ســـنتی، مهجورتر. علاقه مندی مردم 
به موســـیقی پاپ به جهت اشـــعار و ترانه هایش 
اســـت کـــه روان تـــر و ســـهل تر و قابـــل هضم تـــر 
اســـت. همچنین موزیک آن نیـــز موجب گرایش 
مردم به این گونه از موســـیقی شـــده اســـت. اما 
درک و دریافت شـــعر و ریتم در موســـیقی سنتی 
بـــرای مخاطـــب ســـنگین تر اســـت و بـــه راحتی 

هـــم همیـــن اســـت. بـــه نظـــر مـــن هنرمنـــدان 
تأثیر گـــذاری بیشـــتری روی جامعـــه دارنـــد امـــا 
جامعه می تواند روی هنر هنرمند اثر گذار باشـــد.

پیام موسیقی به مخاطب چیست؟ بویژه در 
بزنگاه های جامعه چقدر اثر گذار است؟

موســـیقی پاپ یکی از انواع موسیقی های جهان 
اســـت و در نـــوع خـــود می توانـــد اثرگذارباشـــد. 
مانند آثـــار زنده یاد اســـتاد محمد نـــوری یا دیگر 
هنرمنـــدان که در بخـــش جدی موســـیقی پاپ 
فعالیـــت داشـــته اند.انواع موســـیقی ها، خوراک 
موســـیقایی مخاطـــب اســـت امـــا اینکـــه کدام 
موســـیقی را دنبال کنند مهم اســـت. موســـیقی 
هنـــری فراگیـــر و قابـــل دســـترس اســـت وطبعاً 
اثر گذاری بســـیاری در جامعـــه دارد. به طور مثال 
اثر»یـــازده ســـتاره« کـــه بـــرای تیـــم ملـــی فوتبال 
ایران ســـاخته شـــده اســـت در اغلـــب بازی های 
خارجی تیـــم ملی ایـــران پخش می شـــود و خود 
مـــن از شـــنیدن ایـــن کار بســـیار لـــذت می بـــرم 
و خوشـــحالم کـــه توانســـتم کاری بخوانـــم کـــه 
در جامعـــه تأثیرگذاربـــوده اســـت و ایـــن یعنـــی 

تأثیر گـــذاری موســـیقی.

  شما از جمله خوانندگانی هستید که 
کارهای ملی- میهنی بسیار ماندگاری 

خوانده اید و با این آثار شناخته می شوید؟
اغلب آثـــار ملی- میهنی که اجرا کـــرده ام مربوط 
بـــه تیتـــراژ ســـریال ها بوده اســـت. مـــن بیش از 
400 آهنگ خوانده ام که شـــاید تعـــداد 15ترِک آن 
ملی- میهنی بـــوده و کارهای عاشـــقانه و عارفانه 
و اجتماعی هـــم خوانده ام اما شـــاید آن طور که 
باید و شـــاید پخش نشـــده اســـت و مردم اغلب 
با این کارهای من آشـــنایی دارنـــد. من 37 آلبوم 
موســـیقی در بازار منتشـــر کرده ام و خواهشی که 
از مـــردم عزیز دارم این اســـت که دیگـــر کارهای 

من را هم گـــوش بدهند.
 

نکته دیگر که طی این چند سال اخیر بیشتر 
مشهود بوده است و حتی به موسیقی اقوام 

ایران هم راه پیدا کرده، تلفیق موسیقی 
دستگاهی با موسیقی پاپ است. بدین معنا 

که خوانندگان مطرح موسیقی آوازی برای 
همسو شدن با جامعه یا بیشتر دیده شدن 

آثار خود شیوه خوانش خود را تغییر داده اند 
و به تعبیری، امروزی تر می خوانند و فعالیت 

می کنند. آیا این اتفاق موجب کمرنگ 
شدن موسیقی آوازی نخواهد بود؟

نـــوآوری آری اما چگونه؟ امروز در دوران ســـرعت 
و تکنولـــوژی به ســـر می بریـــم و شـــیوه زندگی ما 
نســـبت به گذشته بســـیار متفاوت شـــده است. 
بنابرایـــن موســـیقی به  نوبـــه خود با ایـــن جریان 
در حرکـــت بوده اســـت. نـــوآوری اتفـــاق خوبی 
اســـت اما چگونگی انجام آن مهم اســـت. اگر در 
موســـیقی ســـنتی، نوآوری برای جـــذب مخاطب 
بیشـــتر انجـــام گرفته باشـــد اتفاق خوبی اســـت 
اما به شرط آنکه تیشـــه بر ریشه آن موسیقی وارد 
نشـــود و ما باید با حفظ اصالت هـــا نوآوری کنیم. 
کاری کـــه بســـیاری از همـــکاران مـــن بـــه زیبایی 
انجـــام داده اند مانند آقای علیرضـــا قربانی، آقای 
محمـــد معتمـــدی و آقـــای همایون شـــجریان. 
کارهـــای خوبـــی که بســـیار مـــورد اســـتقبال قرار 
گرفته اســـت. خـــود من هم دربرخـــی از کارهایم 
ایـــن نوآوری ها را داشـــته ام ماننـــد قطعه »نفس« 
یا »خشکســـالی « که با جوانـــان کار کرده ام. من 
براین بـــاورم اگـــر هنرمنـــد از ایده جوانـــان بهره 
نگیـــرد و کار نکنـــد فراموش می شـــود. مـــا باید 
بـــا جوانان حرکت کنیـــم تا بتوانیـــم با مخاطب 
جـــوان ارتباط برقـــرار کنیم. اگر تفکر و اندیشـــه 
ما به 40 ســـال قبل برگردد فراموش می شـــویم.

در انتخاب شعر و آهنگ هایتان چه 
حساسیتی دارید؟

مقولـــه شـــعر و ترانـــه بســـیار مهـــم اســـت و در 
کنار آن موســـیقی هـــم از اهمیت بســـیار بالایی 
برخـــوردار اســـت. موســـیقی برای من همیشـــه 
دارای اهمیت بوده اســـت. اگرحتـــی یک جوان 
کم سن وســـال هم برای من موســـیقی بسازد که 
می توانـــد در جامعه اثر گذار باشـــد من همکاری 
خواهم داشـــت. چه بســـا که بســـیاری از کارهای 
من بـــا جوانان اســـت. باید بـــا جوانـــان کار کرد 
و ایـــن فرصـــت را در اختیـــار آنها قـــرار داد. من 
در موســـیقی جوان گرایی را تأییـــد می کنم. باید 
کاری انجام بدهیم که نســـل جدید ما را دوست 

باشند. داشته 
 

 علاقه مند به آهنگسازی هستید؟
یکی- دوتا کار ســـاخته ام اما منتشر نکرده ام. اگر 
هم ایـــن کار را انجام بدهم ترجیـــح می دهم نام 

خود را بـــرروی آن اثر نگذارم.

 به موضوع آلبوم و نشر موسیقی اشاره 
کردید. تقریباً از بعد از دوران کرونا 

دسترسی و گرایش بیشتر مردم به 
فضای مجازی بیشتر شده و این اتفاق 
موجب شد، تولیدات موسیقی هم در 

همین بستر منتشر و آرام آرام تولید آلبوم 
کنار گذاشته شود و هنرمندان موسیقی به 

انتشار تک آهنگ روی آورند. درواقع این 
اتفاق زنگ خطر فراموشی تولیدات فیزیکی 

موسیقی است. دراین باره توضیح دهید؟
از ایـــن موضـــوع بســـیار ناراحتم و رنـــج می برم. 
تولیـــد آلبـــوم اتفـــاق بســـیار خوبـــی بود. شـــما 
می توانستید این آلبوم ها را رونمایی کنید و آن را 
به دوســـتان خود هدیه بدهید، مردم علاقه مند 
به خریـــد آن بودند و همه گـــوش می کردند و کار 
در فضـــای دانلود قرار نمی گرفـــت. البته من آدم 
دگمـــی نیســـتم اما بر ایـــن نظـــرم ای کاش هردو 
مـــورد وجود داشـــت هم آلبوم و هـــم تک آهنگ. 
ایـــن موضـــوع موجب شـــده به صـــورت فیزیکی 
آرشـــیوی وجـــود نداشـــته باشـــد و زیبایـــی آثـــار 
موســـیقی از بین رفته اســـت. به شـــخصه موافق 
تک آهنـــگ و اینترنتی شـــدن کارهای موســـیقی 
نیســـتم امـــا به هرحـــال رونـــد رودخانه مـــا را در 
جریـــان خود قرار داده اســـت. در حال حاضر هم 
آلبوم منتشـــر می کنم و بیشتر به صورت هدیه به 

دوستان اســـت و پخش گســـترده ای ندارد.

قابـــل هضم نیســـت. به همین ســـبب مخاطب 
و شـــنونده از شنیدن موسیقی سنتی و اصیل آن 
کشـــور اندکی پرهیز می کند. قطعـــاً این موضوع 
در جامعـــه ما هـــم بـــه همین گونه اســـت و این 
انتظار وجـــود دارد که به موســـیقی پاپ بیشـــتر 
پرداخته شـــود و ناخودآگاه این اتفاق رقم خواهد 
خـــورد. برایـــن اســـاس بـــرای فراموش نشـــدن 
موســـیقی ســـنتی و ماندگار ماندن آن بایســـتی 
متولیانـــی در رأس ایـــن کار قرار بگیرنـــد و از این 

موســـیقی صیانت کنند.
نکتـــه دیگر اینکه بـــا نگاه به اجراهای موســـیقی 
در ســـال های بســـیار قبـــل خواهید دیـــد حدود 
80 درصد اجراها، به موســـیقی سنتی اختصاص 
داشته است، مانند اجرای اســـتادان گلپا، ایرج، 
بنان، شـــجریان، محمودی خوانساری، کوروس 
ســـرهنگ زاده، ... و درصـــد کمـــی از اجراهـــا را 

موســـیقی پاپ برگزار کرده اســـت.
اما درحـــال حاضر به جهت مســـائل حاشـــیه ای 
ر  د ن  کلا ی  ی ها ر ا یه گذ ما ســـر ن  همچـــو
موســـیقی های پـــاپ در همه جـــای دنیـــا، توجه 
بـــه این موســـیقی به گونه ای دیگر شـــده اســـت. 
همان طور کـــه در ورزش هم شـــاهد ایـــن اتفاق 
هســـتیم، اکثـــر ســـرمایه گذاری ها و هزینه هـــا در 
ورزش فوتبـــال اســـت، بـــه این دلیل کـــه فوتبال 
بـــه نســـبت دیگـــر ورزش هـــا همچون کشـــتی، 
ورزش های رزمـــی، والیبال و... پاپیولارتر اســـت. 
این درحالی اســـت که ورزش کشـــتی مـــا در دنیا 
بســـیار شناخته شده اســـت و صاحب مدال های 
بســـیاری بوده ایـــم. برایـــن اســـاس بـــه نظر من 
بایستی متولیان موسیقی فاخر و اصیل ایرانی به 
کمک این موســـیقی بیایند و از آن حمایت کنند. 
موزیسین های بســـیاری در زمینه موسیقی سنتی 
بخصـــوص در شهرســـتان ها فعالیـــت می کننـــد 
که شناخته شـــده نیســـتند؛ جوانان مســـتعد که 
علاقه منـــد به این موســـیقی هســـتند امـــا هیچ 
فرصتـــی به آنهـــا داده نمی شـــود چرا کـــه متولی 
وجود ندارد. اگر این اســـتعداد ها شـــکوفا شوند، 
می توانند ناجی موســـیقی اصیل ایرانی باشـــند و 
آن را ارتقـــا بدهند. کما اینکـــه در فضای مجازی 

گاهـــاً ایـــن کارها منتشـــر شـــده و ایـــن جوانان 
ناشـــناخته باقـــی مانده انـــد. خواهـــش من از 

کســـانی که علاقه مند به این موســـیقی هستند 
و می تواننـــد این حمایت را داشـــته باشـــند، این 

اســـت که دســـت این جوانـــان را بگیرند.

به موضوع نگاه جدی متولیان 
فرهنگ و هنر به موسیقی اشاره 

کردید. اما آنچه طی این 
سال ها بیشتر بر موسیقی 

تأثیر گذار بوده جامعه 
است و اغلب این انتخاب و 

علاقه مندی از سوی مخاطب 
صورت می گیرد.از نگاه شما 
برای آنکه ذائقه موسیقایی 

جامعه به درستی هدایت شود 
چه کارهایی باید صورت بگیرد؟

در تمـــام دنیـــا موســـیقی جـــزو لاینفـــک 
الفبـــای موســـیقی در  مـــدارس اســـت و 
مـــدارس آمـــوزش داده می شـــود اما چنین 
اتفـــاق مهمـــی در مراکز آموزشـــی مـــا چون 
مدارس وجـــود نـــدارد و در دوران تحصیلی 
خـــود ندیـــده و نشـــنیده ایم و تنهـــا بـــه 
گروه های ســـرود اکتفا شـــده اســـت. اما 
اگر این مهـــم در مدارس پی ریزی شـــود 
و در شـــرح دروس دانش آمـــوزش قـــرار 
گیـــرد، آن زمـــان دانش آموز خردســـال 
ایـــن حـــق انتخـــاب را دارد که موســـیقی 

پـــاپ، جـــاز، کلاســـیک و...را برگزینـــد یـــا 
موســـیقی ســـنتی. ما تا به امروز موسیقی خوب 
را بدرســـتی نشـــناخته ایم و آنچه شـــنیده شـــده 
موســـیقی هایی کوتاه در اتومبیل یا خیابان بوده 
اســـت.باردیگر تأکیـــد می کنم اگر موســـیقی در 
مدارس و در شـــرح دروس اصلـــی تحصیلی قرار 
گیـــرد می تواند بســـیار تأثیر گذار باشـــد بویژه در 

انتخـــاب نوع موســـیقی.

به موضوع آموزش موسیقی اشاره کردید. 

در حال حاضر استقبال از موسیقی آوازی 
در آموزشگاه های موسیقی به چه صورت 

است؟
اســـتقبال بســـیارخوب بـــوده اســـت. پیش تـــر 
در دو دانشـــگاه تدریـــس می کـــردم و همچنین 
واحد 46 دانشـــگاه علمی کاربـــردی. بعد از نوروز 
1403 نیـــز در همین واحد آواز ایرانـــی را تدریس 
خواهم داشـــت. از نگاه من اگر بـــه این موضوع 
پرداختـــه شـــود علاقه مند بسیاراســـت اما چون 
جـــدی گرفته نمی شـــود می گوییـــم علاقه مندی 
هـــم وجود نـــدارد. مـــا باید ایـــن موســـیقی را در 
فضـــای گســـترده تر آمـــوزش دهیم. ســـال های 
بســـیاری اســـت فضایی برای ارائه و نشان دادن 
ســـازهای ایرانی وجود ندارد. در رسانه ملی ایران 
هیچ  ســـازی نمایش داده نمی شـــود. ما ویترینی 
برای دیدن این ســـازها و موســـیقی اصیل ایرانی 
نداریم. اگر درتلویزیون ســـاز نشـــان داده شـــود 
آن جـــوان علاقه مند و مســـتعد می تواند تصمیم 

بگیرد که ســـه تار آمـــوزش ببیند یـــا گیتار.

از نگاه شما جامعه می تواند بر هنر و هنرمند 
اثر گذار باشد یا هنرمند بر مخاطب و جامعه 

تأثیرگذار است؟
هر دو تأثیر گذار هســـتند. به نظـــرم این هنرمند 
اســـت که بایـــد بـــر جامعـــه اثر گـــذار باشـــد. تا 
حـــالا از خود پرســـیده اید بـــه چه علت ســـینما 
یا کنســـرت می روید؟ ما همیشـــه صورت مسأله 
را فرامـــوش می کنیـــم و نگاهمـــان به ســـینما یا 
رفتن به کنســـرت، یک نگاه تفننی اســـت. وقتی 
هزینـــه می کنیـــم بلیت تهیـــه می شـــود و فیلم 
می بینیـــم. بعـــد از پایان فیلـــم باید دیـــدگاه ما 
به زندگی و خانواده و دوســـت تغییـــر کند وتأثیر 
گرفته باشیم. فلسفه کنســـرت گذاری این است 
با موســـیقی خـــود یک پیـــام را به مـــردم منتقل 
کنیـــم و در جامعـــه تأثیر گـــذار باشـــیم. تنبـــک 
در اختیارســـاز، ســـاز دراختیـــارآواز، 
آواز دراختیـــارکلام و کلام 
بـــرای رســـاندن پیـــام. 
تمـــام ایـــن موضوعات 
جمـــع شـــده اند کـــه 
یک پیـــام بـــه مردم 
کننـــد.  منتقـــل 
دردیگرهنرها 
تئاتر  چون 
و ســـینما 

قرار اســـت در سی و نهمین جشـــنواره بین المللی موسیقی 
فجر، بخشی از برنامه به بزرگداشـــت بزرگان موسیقی ایران 
اختصاص پیدا کند. پنجشـــنبه 26 بهمن ماه ســـاعت 21:30 
اســـتاد فضل الله توکل در شـــب هنـــری که به ایـــن هنرمند 
اختصـــاص دارد، اجـــرای برنامـــه خواهـــد داشـــت؛ هنرمند 
پیشکســـوت موســـیقی ایـــران کـــه در عرصـــه شـــعر، ترانه، 

موســـیقی و نوازندگی یـــد طولایی دارد.
 

سالن ســـوره هم دو ســـانس از اجراهای خود را به هنرستان 
موســـیقی دختـــران تهـــران اختصـــاص داده اســـت تـــا بـــا 
هنرنمایی نســـل جـــوان، نفس تـــازه ای به موســـیقی دمیده 

. د شو

ارکســـتر چـــکاوک هم بـــه رهبری رضا شایســـته در ســـانس 
نخست اجراها ســـاعت 18:30 در تالار وحدت به روی صحنه 
مـــی رود. رضا شایســـته پیش از این هم تجربـــه حضور و اجرا 

در این جشـــنواره را داشته است.

علی زندوکیلی خواننده نام آشـــنای موســـیقی پاپ - سنتی، 
ساعت 21:30 در تالار وحدت اجرای برنامه دارد؛ خواننده ای 

توانمنـــد که قطعات ماندگارش همچنان زمزمه می شـــود.

در فرهنگســـرای ارســـباران هـــم گـــروه کُـــر مهـــر وطـــن به 
سرپرســـتی مســـعود نکویی اجرای برنامه دارد. گروه کُر آوای 
نیایش هم به سرپرســـتی حســـین محرمی در همین سالن 

روی صحنـــه می رود.

کوشـــک هنر هـــم میزبان گروه های ســـرود فرزنـــدان ایران 
ابن الرضاست. و 

در بخش موســـیقی پاپ هم حامد محضرنیـــا و ناصر زینلی 
در سالن میلاد نمایشـــگاه بین المللی تهران و محسن یگانه 

در دو سانس در فرهنگســـرای بهمن اجرای برنامه دارند.

برنامه های امشب موسیقی فجر

بسیاری از کارهای من 
با جوانان است. باید با 

جوانان کار کرد و این 
فرصت را در اختیار 

آنها قرار داد. من در 
موسیقی جوان گرایی 

را تأیید می کنم. باید 
کاری انجام بدهیم 

که نسل جدید ما را 
دوست داشته باشند

عکس ها: حسین نقی زاده / ایران


